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در پی صحبت های اخیر رئیس کمیسیون مشترک طرح حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت درباره ارائه راهکار هایی برای ازدواج دختران مجرد و مشخصا 
راهــکار »ازدواج بین المللی«، تعدادی از نمایندگان در مقابل صندلی این نماینده 
مجلس حاضر شده و به این صحبت های او انتقاد کردند. در حالی که نمایندگان 
مجلس در جلســه علنی  روز  یکشنبه، مشــغول بررسی موادی از طرح اصلاح 
قانون تشکیلات و آئین دادرسی دیوان عدالت اداری بودند، به یکباره نمایندگان 
زن مجلس مقابل صندلی امیرحسین بانکی پور نماینده اصفهان و رئیس کمیسیون 
مشترک طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت مجلس حاضر شده و انتقاداتی 
را به صحبت های اخیــر او درباره توصیه اش پیرامون ازدواج بین المللی دختران 
مجــرد مطرح کردند؛ انتقاداتی کــه به گفته یکی از نمایندگان زن مجلس با دفاع 
بانکی پور از صحبت هایش روبرو شــد. به دنبال حضور نمایندگان زن در مقابل 
صندلی بانکی پور، تعدادی از نمایندگان مرد مجلس هم به این جمعیت پیوسته و 
در ابتدا درباره علت انتقاد نمایندگان پرس و جو کردند. تعدادی از این نمایندگان آقا 
وقتی فهمیدند بانکی پور چنین صحبتی را مطرح کرده با صدای بلند اعتراض کردند 
تا جایی که محمودوند عضو کمیسیون امنیت ملی با عصبانیت خطاب به بانکی پور 
گفــت که آیا تو واقعا چنین حرفی را زده ای؟ در این هنگام تعدادی از نمایندگان 
محمودوند را آرام کرده و او را به قسمت دیگری از مجلس بردند. این پایان انتقادات 
به بانکی پور نبود، عده ای دیگر از نمایندگان باز مقابل صندلی بانکی پور جمع شدند 
و این بار کمال علیپور نماینده قائمشهر با صدای بلند به بانکی پور گفت آیا این 

صحبت های تو به معنای راه حل است؟ در نهایت هم ابراز تاسف کرد. 
امیرحســین بانکی پور فرد نماینده اصفهان در مجلس در اظهاراتی جنجال 
برانگیز گفته بود: »خانم های بالای ۳۰ سال مجردی که در این سن یا مطلقه هستند 
و یا به هر دلیل همسر خود را از دست داده اند هم بالغ بر ۷۰۰ هزار نفر هستند. این 
قشر از دختران مجرد با توجه به کمبود پسر مجرد در کشور با مسلمانان و شیعیان 

علاقه مند به ایران ازدواج کنند«.

حجت الاســلام سید رضا تقوی، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اســلامی افزود: دشمن با ما جنگ رسانه ای دارد، می خواهد ذهن مردم را درگیر 
کند، آنان را نســبت به نظام بدبین کند و روبروی نظام قرار دهد. متأسفانه عده ای 
هم در داخل کشور بلندگوی آنان هستند، افکار و خواسته های دشمنان انقلاب را 
نشر می دهند و به دنبال ناامیدی مردم هستند. تقوی با بیان اینکه جمهوری اسلامی 
ایران آزادترین کشور جهان است و بیشترین انتخابات در کشور ما انجام شده است، 
اظهار داشت: همه مسائل مهم در جمهوری اسلامی ایران به آرای عمومی گذاشته 
شده است و مردم همه مسئولان را به صورت مستقیم و غیرمستقیم انتخاب می کنند. 

جمهوری اسلامی ایران به رأی مردم اهمیت زیادی می دهد.

روزنامه ایران از قول یک نماینده عضو جبهه پایداری نوشــت که مجلس 
بدنبال تحمیل گزینه برای وزارت کار است. علی خضریان، نماینده مردم تهران در 
مجلس شورای اسلامی در صفحات مجازی خود نوشت:در حالی که رهبر انقلاب 
نسبت به عدم دخالت نمایندگان مجلس در انتصابات دولت تأکید کردند، برخی 
با بی توجهی به این دستور لازم الاتباع، با بی پروایی از رایزنی های پشت صحنه نیز 
جلوتر رفته و رو به بازاریابی رسانه ای خود و دوستانشان برای وزارت کار آورده اند! 

این آزمون ولایت مداری است.

رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه بردن پرونده هسته ای ایران به شورای 
حکام تست آخر دشمنان بود، گفت: به صورت کاملا "حقوقی و قانونی" پاسخ 
آن ها را دادیم. محمد اسلامی با بیان اینکه سازمان های بین المللی نباید از قدرت 
خود سوءاســتفاده کنند، اظهار داشت: آنچه مهم بوده آن است که دنیا بداند ایران 
ســه درصد از ظرفیت هســته ای دنیا را دارد، اما بیش از ۲۵ درصد از بازرسی ها از 
ایران انجام شــده اســت. وی با بیان اینکه باید بررسی کرد کشور هایی که هیاهو 
و جنجال علیه ایران راه اندازی می کنند چه میزان بازدید از مراکز هســته ای آنان 

صورت می پذیرد.

همسر دیپلمات اسیر ایرانی در بلژیک گفت: جناب آقای رئیسی ممنون از 
جدیت شما در پیگیری آزادی همسرم از زندان های بلژیک! همسر اسدالله اسدی 
دیپلمات اســیر ایرانی ضمن اشــاره به دستور ویژه رئیس جمهور برای پیگیری 
موضوع در صفحه شــخصی خود نوشت: بعد از حدوداً چهار سال )دقیقاً ۱۴۵۰ 
روز( هنوز ناامید نشدم و منتظر شنیدن خبر آزادی همسرم هستم. وی تاکید کرد: 
جناب آقای رئیسی ممنون از جدیت شما در پیگیری آزادی همسرم از زندان های 
بلژیک! همسر اسدالله اسدی دیپلمات اسیر ایرانی در پایان مطلب خود آورده است: 
اعلام دستور پیگیری شما از زبان سخنگوی وزارت خارجه ایران انعکاس طلیعه ای 

است از شفق، که امید را زنده می کند.

سخنگوی وزارت صمت اعلام کرد: استعفای آقای فاطمی امین کذب بوده 
و حتی ایشان اخیرا  در یک برنامه تلویزیونی حضور خواهند داشت. امید قالیباف 
در مورد خبر منتشــر شده مبنی بر استعفای فاطمی امین در فضای مجازی اظهار 
داشت: استعفای آقای فاطمی امین کذب بوده اما بحث استیضاح وزیر مطرح شده 

و البته احتمال اینکه از حد نصاب بیافتد هم وجود دارد.

وزیر ســابق ارتباطات به اظهارات ســخنگوی دولت واکنش نشــان داد. 
محمدجواد آذری جهرمی در کانال تلگرامی اش نوشت:ظاهرا سخنگوی محترم 
دولت، در اظهاراتی دهه ۹۰ را برای مردم ایران دهه ی از دست رفته خطاب کرده اند 
که رشــد اقتصادی در آن رخ نداده است. در دولت قبل هم برخی همکاران ما، با 
استناد به آمار، همچنین وضعیتی را برای بیان اوضاع اقتصادی کشور در بخشی از 
دهه ۸۰ بیان می کردند. این ها سخنان رسمی مسوولین کشور است، نه براندازان که 
دو دهه از ۴دهه ی انقلاب اسلامی را برای مردم از دست رفته می خوانند. حتما در 
هر دولتی هم قوت است و هم ضعف، دقیقا مثل دولت مستقر، اما اگر بیاندیشیم 

و سخن بگوییم ضرر نخواهیم کرد.

رئیس سازمان اموال تملیکی گفت: قوه قضائیه و دادستان کل کشور پیگیر 
موضوع سکه های گلدکوئست هســتند، اما هنوز رای قطعی برای آن صادر 
نشــده است. علت موضوع به این بر می گردد که مالک این سکه ها در داخل 
ایران نیســت و باید شناسایی شــده و در کشور حضور پیدا کند. وی  یادآور 
شــد که کل ســکه هایی که داخل خزانه سازمان اموال تملیکی بوده به خزانه 
یکی از بانک ها منتقل شــده است. البته او تاکید کرد که این موضوع ربطی به 
قضیه اخیر بانک ملی ندارد و حدود دو ماه پیش این ســکه ها به خزانه یک 

بانک منتقل شده است. 

ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( از صدور مجوز 
افزایــش ۱۵ درصدی قیمت برای تلویزیــون و ۱۰ درصدی برای یخچال، 
یخچال فریزر و ماشین لباسشویی و ظرفشویی خبر داد و گفت که قیمت های 

جدید از اول تیر ماه اجرایی می شود.

اخبار ویژه ...

7 سیاسی

بررسی احتمال استعفاء یا استیضاح وزیر صمت ؛

»فاطمی امین« در مسیر خروج 
از کابینه؟!

سرویس سیاسی- شاید تنها یک یا دو ماه بعد از 
آغاز به کار دولت بود که زمزمه های نارضایتی نسبت 
به عملکرد سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن 
و تجارت دولت سید ابراهیم رئیسی از درون مجلس 
شــنیده می شد. انتقادات پیرامون ضعف در مدیریت 
حوزه هــای مختلف، عدم اجرا و پیگیری برنامه ها و 
وعده های ایــام رأی اعتماد و عدم مدیریت صحیح 
بازار در حوزه های مختلف مهمترین انتقاداتی بود که 
از سوی نمایندگان منتقد در تذکرات شفاهی و کتبی 

و حتی در مصاحبه ها انعکاس می یافت.
مدیریت نادرســت و ضعف در تنظیم بازار در 
این دوره زمانی باعث عدم تعادل در بازارهایی مانند 
ســیمان و فولاد شد، دو صنعتی که ارتباط مستقیم با 
حوزه عمران دارند و وزیر صمت در ایام رأی اعتماد 
به کابینه که با روزهای بررســی طرح »جهش تولید و 
تامین مســکن« همراه بود، قول ایجاد ثبات و تنظیم 
بــازار در این عرصــه را به نمایندگان داده بود تا فضا 
برای اجرای این طرح فراهم شــود. اتفاقی که میسر 
نشــد و پیامد موج گرانی رقم خــورده در این بازار، 
منجر به افزایش قیمت تمام شده برای سازندگان طرح 
مسکن ملی شد، امری که به اجرا درآمدن این قانون را 

با مشکل مواجه کرده است.
دیگــر حوزه ای که نمایندگان از همان روزهای 
نخســت نسبت به آن انتقاد داشتند بازار خودرو بود، 
جایی که روند افزایش نرخ خودروهای تولید داخل 
در غیــاب خودروهای خارجی بدون مواجهه با هیچ 
مانعی رونــدی صعودی به خود گرفته و اعتراضات 
نســبت به آن نیــز ره به جایی نمی بــرد. نمایندگان 
منتقد معتقد بودند که دولت باید اندک ســهام خود 
در خودروســازی ها را واگذار کنــد و از دخالت در 
مدیریت آن ها دســت بردارد تا قادر به اعمال قدرت 
و حاکمیت باشــد، گروه دیگری نیز راه مقابله با این 
گرانی مهار گسیخته را آزادسازی واردات و به تبع آن 
تامین بخشــی از نیاز داخل از این مسیر می دانستند. 
جایــی که باتوجه به کیفیت نــازل تولیدات داخلی 
در صورت آزادســازی واردات خودرو، این احتمال 
وجود داشت که در یک بازار رقابتی این محصولات 
با توقف رشــد قیمت و حتی افت قیمت گذاری در 
بازار آزاد مواجه شوند. سومین حوزه پر چالش میان 
نمایندگان مجلس و وزیر صمت، مدیریت بازار اقلام 
سبد مصرف خانوار بود، گرانی ها اگرچه در نیمه دوم 
سال گذشته روندی آرام و کند داشته اما در بهمن ماه 
۱۴۰۰ همزمان با بررسی لایحه بودجه و طرح احتمال 
»حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی« برای ســال جاری شتاب 
بیشــتری به خود گرفت، موضوعی که البته در بازار 
هفته های پایان ســال و منتهی به ســال نو بارها مورد 
انتقــاد و اعتراض نمایندگان قرار گرفت اما همچنان 
خروجی ملمــوس در بازار، عدم مدیریت یا ناتوانی 
در مدیریت و کنترل قیمت ها بود. با آغاز سال جاری، 
جان تازه ای به روند افزایشی قیمت ها در بازار دمیده 
شــد، جایی که در همان روزهای نخست ماه مبارک 
رمضان علیرغم تاکیدات مســئولان دولتی بر تنظیم 
بازار و ممنوعیت یا جلوگیری از گرانی، افزایش قابل 
توجه قیمت ها در بازار اقلام مصرفی متناســب با ماه 
مبــارک و اقلامی که مصرف آن ها در این ماه افزایش 
پیدا می کند، موج تازه  ای از انتقادات نسبت به عملکرد 
وزارت صمــت و در رأس این وزارتخانه ایجاد کرد. 
امــا این پایان ماجرا نبود و با آغاز روند اجرایی تغییر 
سیاست های یارانه ای دولت از »تخصیص ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی به واردکنندگان« به »پرداخت معوض ریالی 
آن بــه مصرف کننده«، چالش تازه ای برای وزارتخانه 
عریض و طویل صمت بود و وزیری که تا پیش از آن 
هم دستاورد قابل توجهی در مدیریت بازار نداشت، 
ایــن بار با موج تازه  گرانی و افزایش قیمت در کالاها 
مواجه می شــد، آن هم در شرایطی که برخی صداها 
از درون می گفتنــد »در طرح اصلاح یارانه ها، قیمت 
مرغ، تخم مــرغ، لبنیات و روغن می تواند تغییر پیدا 
کند و هیچ کالای دیگری حق افزایش قیمت ندارد.«. 
در نتیجه گرانی گسترده متاثر از طرح اصلاح اقتصادی 
در بازار اقــلام مصرفی خانواده ها بار دیگر اعتراض 
نمایندگان نســبت به روند اداره امور به ویژه از سوی 
این وزارتخانه به عنوان دستگاه مسئول در تنظیم بازار 
و مدیریت قیمت ها با شــدت بیشتری همراه شد. به 

این ها اضافه کنید ادامه نابســامانی در بازار خودرو، 
عدم تحقق وعده های وزیر از جمله حذف قرعه کشی 
خودرو و... را که براساس آن ها می توان فاطمی امین 
را در کنــار عبدالملکی وزیر مســتعفی تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در تیررس آماج جدی ترین انتقادات از 
ســوی نمایندگان مجلس به دلیل ضعف در عملکرد 
و مدیریــت حوزه های مختلف وزارتخانه تحت امر 
خود دانست. در این میان فاطمی امین یکی از وزرایی 
بود که از زمســتان ۱۴۰۰ نامه درخواست استیضاح 
وی از ســوی تعدادی از نمایندگان امضاء و به هیات 
رئیسه مجلس تحویل داده شده بود، موضوعی که البته 
در زمزمه هــای درون پارلمان با مخالفت نمایندگان 
حامی دولت مواجه شــد، اگرچه گروهی از حامیان 
دولــت جزو منتقدین عملکرد تعدادی از وزرا بودند 
اما استیضاح کمتر از یکسال از آغاز دولت را به صلاح 
ندانســته و به دادن مهلت کافی و حداقل یکساله به 
وزرا معتقد بودند. البته نامه های درخواست استیضاح 
که به هیات رئیســه مجلس ارســال می شد، با همین 
اســتدلال متوقف می ماند. اما با آغاز فصل تابستان و 
نزدیک شدن به یکسالگی دولت انتقادات جدی تر از 
ســوی نمایندگان مطرح شده و حتی طیف تازه ای از 
حامیان دولت به جمع منتقدان برخی از وزارتخانه ها 
پیوستند، اتفاقی که نخستین خروجی آن را شاید بتوان 
استعفای حجت الله عبدالملکی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی برشــمرد، اقدامی که گروهی آن را فرار از 
اســتیضاح تحلیل کردند. اما استعفای عبدالملکی با 
هر انگیزه و نگاهی که انجام شده باشد، زمینه ساز در 
تیررس قرار گرفتن فاطمی امین هم شد، چراکه حالا 
با کنار رفتن کاندیدای اول اســتیضاح در میان وزرا، 
نمایندگان نوک پیکان انتقادات را جدی تر از گذشته 
به ســمت فاطمی امین هدف گرفته  اند. موضوعی که 
سه شــنبه در صحن علنی اولین بروز و ظهور خود را 
نشــان داد و در شرایطی که در پاستور رئیس جمهور 
در حال تصمیم گیری نسبت به استعفای توئیتری وزیر 
کار بود، مجلس از توضیحات وزیر صمت قانع نشد 
و نخستین کارت زرد را به دولت سید ابراهیم رئیسی 
آن هم در ۹ ماهگی دولت تقدیم کرد تا نشــانه ای از 
آغاز برخورد جدی با برخی از وزرا باشــد. در همین 
راســتا لطف الله ســیاهکلی نماینده مردم قزوین که 
درخواســت کننده استیضاح وزیر صمت در زمستان 
سال گذشته بود، روز گذشته در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنــا در این زمینــه گفت: من فکر می کنم مجلس به 
اندازه به ایشــان فرصت داد و چندین ماه است که از 
درخواســت استیضاح ما می گذرد اما مجلس به دلیل 
اینکــه ابتــدای کار دولت بود و عرف هم بر این نبود 
که در زمان کمتر از یکسال استیضاح ها اجرا شود این 
موضوع را متوقف نگه داشــت اما من فکر می کنم که 

دیگر فرصتی که به ایشان داده شد، تمام شده است.
وی ادامه داد: در هفته گذشته هم ایشان از مجلس 
کارت زرد گرفتند که نشــان داد حتی در یک ســوال 

هم ایشــان نتوانست مجلس را قانع کند، بنابراین من 
فکر می کنم که در همین هفته جاری استیضاح ایشان 
اعلام وصول خواهد شــد. نماینــده مردم قزوین در 
مجلس در پاسخ به این سوال که »با توجه به افزایش 
تعداد منتقدان دولت در صحن مجلس، به نظر شــما 
نماینــدگان حاضر به رأی دادن به اســتیضاح وزرا 
خواهند بود یا همچنان مایل هســتند به منظور پرهیز 
از مواجهــه مجلس با دولت، وزرا اقدام به اســتعفاء 
کنند یا از سوی رئیس جمهور کنار گذاشته شوند؟«، 
ابراز داشــت: من فکر می کنم که وزرا در هر صورت 
هم اطلاعات شــان از وضعیت حوزه کاری شان، هم 
اطلاعات شــان از افکار عمومی و نگاه نمایندگان را 
می دانند، بنابراین بهتر اســت که بر آنچه که می دانند 
تصمیم بگیرند و با اما و اگر کارشان را پیش نبرند. نظر 
ما هم این است که وزرایی که فکر می کنند در مجلس 
ممکن اســت به چالش کشیده شوند، برای کمک به 
دولت کناره گیری کنند که دولت بتواند وزرای قوی تر 
را معرفی کند. وی افزود: اکنون یکسال از کار دولت 
گذشته و لازم است که وزرا با قدرت و قوام بیشتری 
کار کننــد، به نظر من یکی از آن وزارتخانه ها وزارت 

صمت است که باید تعیین تکلیف شود.
ســیاهکلی درباره اینکه »هنوز پس از قریب به 
یکسال برنامه  مشــخصی از سوی دولت برای اداره 
کشور مشــاهده نمی شود، به نظر شما تعویض افراد 
بدون برنامه می تواند ثمربخش باشــد؟«، عنوان کرد: 
وزرا با برنامه آمدند و رأی گرفتند، حتما برنامه دارند. 
وزیــر جدیدی هم که معرفی شــود مثلا الان برای 
وزارت کار حتمــا با برنامه می  آیــد، اما اینکه چقدر 
برنامه های شــان عملیاتی و اجرایی است، این بحث 
بسیار مهم است. انتظار ما این است که وزرا برنامه هایی 
که می دهند چون خودشان می آورند بتوانند آن را اجرا 
کنند. وی خاطرنشان کرد: یعنی وزرا با توجه به »اقدام« 
برنامه بیاورند نه با توجه به »انشاء«، انشاء کردن ساده  
اســت اما عمل کردن به آن سخت و دشوار است. ما 
در مــواردی می بینیم که انشــاء خوبی دارند و برنامه 
روی کاغذ زیباســت اما در عمــل آن اتفاقی که باید 
رخ بدهد، رقم نمی خورد. این ســخنان سیاهکلی به 
عنوان درخواست کننده اســتیضاح وزیر صمت در 
شرایطی مطرح می شــود که عصر روز گذشته سید 
نظام الدین موسوی سخنگوی هیات مجلس از اعلام 
وصول استیضاح وزیر صمت در هیات رئیسه مجلس 
خبر داد، البته هنوز این اعلام وصول در صحن علنی 
مجلس قرائت نشده و مشخص نیست که زمان دقیق 
آن چــه روزی خواهد بود. امــا همزمان با اعلام این 
خبر شــایعه استعفای وزیر صمت به صورت جدی 
در فضای مجازی و رسانه ها مطرح شد؛ شایعه ای که 
ســخنگوی وزارت صمت آن را تکذیب کرد اما بعید 
نیســت که فاطمی امین پیش از آنکه روند استیضاح 
شــکل جدی تری به خود بگیرد بخواهد به صورت 

جدی به استعفاء از کابینه دولت فکر کند.

این روزها به نظر می رسد که »استعفاء« راهکاری از سوی برخی دولتمردان برای فرار از استیضاح توسط مجلس انقلابی قلمداد می شود،
 گزینه  جدی ای که اکنون روی میز وزیر صمت قرار گرفته است.

با آغاز ســال جاری، جان تازه ای به روند افزایشــی قیمت ها در بازار دمیده شد، جایی که 
در همان روزهای نخست ماه مبارک رمضان علیرغم تاکیدات مسئولان دولتی بر تنظیم 
بازار و ممنوعیت یا جلوگیری از گرانی، افزایش قابل توجه قیمت ها در بازار اقلام مصرفی 
متناســب با ماه مبــارک و اقلامی که مصرف آن ها در این مــاه افزایش پیدا می کند، موج 
تازه  ای از انتقادات نســبت به عملکرد وزارت صمت و در رأس این وزارتخانه ایجاد کرد.

آصفری تحلیلگر مسائل سیاست خارجی: 

دولت می توانست مذاکرات را به شیوه بهتری پیش ببرد

سرویس سیاســی- دبیرکل حزب 
موتلفه اســلامی گفت: دولــت در زمینه 
افزایش قیمت ها، گرانی روز افزون و تهیه 
مســکن عملکرد موفقی نداشــت و باید 
هرچه سریع تر از وزیری مقتدر و با برنامه 

برای حل مشکلات موجود استفاده کند.
اســدالله بادامچیــان دبیرکل حزب 
موتلفه اســلامی در پاسخ به این  سوال با 
توجــه به آنکه یک ســال از انتخاب آقای 
رئیســی به عنوان رئیس دولت ســیزدهم 
می گذرد، چقدر توانســته به وعده ها و شعارهایی که در زمان انتخابات داده عمل 
کند و اگر به بعضی از وعده ها عمل نکرده علت آن چیســت، گفت: دولت هایی 
که با انتخاب اکثریت مردم و با تنفیذ ولایت فقیه و موارد قانونی به صحنه می آیند، 
دولت منتخب مردم بوده و در نظام هم مسئولیت دارند و زمانی که از هر سلیقه ای 
بر سر کار می آیند می خواهند در کارشان موفق و به مردم خدمت کرده و رضایت 

آنان را به دست بیاورند. 
وی افزود: ما در کشــور با چندین مسئله گوناگون مواجه هسیتم که یکی از 
آن ها حرکت نظام به طرف تثبیت آن بود که از دولت مهندس بازرگان تا به امروز که 
دولت آقای رئیسی بر سر کار است، ادامه دارد. تثبیت نظام از نظر حاکمیت و دولت 
برقرار مانده و هر دولتی به غیر از دوره شهیدان رجایی و باهنر که به مقام شهادت 
رسیدند طبق نظم و قانون دوره های خود را با سلایق مختلف گذارندند و از نظر 
نظامی در برابر اســتکبار، آمریکا و کشــورهای دیگر، به اقتدار سیاسی در جهان و 
اقتدار در مسائل به فرهنگی رسیده است. تمام دولت ها هم در رسیدن به این اقتدار 

ولو اجرشان را به باد داده باشند، باز هم سهم مهمی دارند. 
بادامچیان تصریح کرد: دولت آقای رئیسی در این یک سال توانسته چارچوب 
نظام را با قدرت در اختیار داشته باشد و اداره کند و به تدریج برای حل مشکلات 
سنگینی که از دوره های قبل مانده بود کارش را آغاز کرد. مسئله کرونا، واکسن و 
همچنین عادی کردن و معالجه کردن این بیماری، از مهم ترین کارهای موفقیت آمیز 
دوره ایشان بود. مثل همیشه برخی می خواهند این مسائل را بی ارزش کنند در حالی 
که در دنیا این مسئله همچنان پابرجاست اما ایران توانست با دانش خود ماسک و 

واکسن تولید کرده و با توزیع آن میان مردم موفقیتی بزرگ به دست بیاورد. 
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: نوع حکومت و دیدگاه آقای رئیسی را 
قبول دارم. او انسانی متدین، پرکار، سالم، خستگی ناپذیر و دلسوز است و به صورت 
جدی می خواهد کار کند و همه این را قبول دارند و هیچ کس نیســت که خلاف 
آن را بگوید. از نظر ذهنی او در خط اصلی انقلاب است که چپ و راست نیست، 
غرب زدا و غربگرا نیســت و عضو گروه افراطی ها هم نیســت. وی از تشریفات 
خــودداری کــرده و با مردم همراه بوده و همواره با آنان صحبت می کند و این ها از 

نکات مثبت دولت ایشان است. 
بادامچیان مطرح کرد: از نظر کاری در دولت، ایشــان در مســائل زیربنایی 
اقتصــادی از نظر صــادرات غیرنفتی و صادرات نفتی مانند گاز، نفت موفق بوده، 

حضور در صحنه های بین المللی مانند پیمان شانگهای هم نقطه مثبتی است. 
وی افزود: اما در مسئله قیمت ها دولت ایشان موفق نبود. متاسفانه به علت آنکه 
دو وزیر ایشان یکی آقای عبدالملکی که در وزارت کار عملکرد مثبتی نداشت و 
احساس کرد که نمی تواند کار کند و باید فرد دیگری به جای او بیاید، استعفا داد 
و دوم عملکرد منفی آقای فاطمی امین در وزارت صمت است که نتوانست از بالا 
رفتن قیمت ها، تنظیم بازار و گرانی روز افزون و بی برنامگی که امروز مردم دچار 
مشــکلات اقتصادی و گرانی هســتند جلوگیری کند. هرچه زودتر آقای فاطمی 
امین اســتعفا دهند به نفع دنیا  آخرتش خواهد بود. البته از تصمیم استعفای آقای 

عبدالملکی هم تقدیر می کنیم. 
بادامچیان در ادامه تصریح کرد: دولت نتوانست در مسئله مسکن کار مثبتی 
انجام دهد. علت آن به سه دلیل برمی گردد؛ دلیل اول آن است که گرانی هایی که در 
دولت قبل ایجاد شد، به این زودی به قیمت سابق خود برنمی گردد. گرانی بی جهت 
مصالح ساختمانی که وزیر در این مسئله ناکاربلدی و کوتاهی کرده است. دلیل دوم، 
مربوط به حاشیه نشــینی بی خود است که قبلا این موارد را سامان می دادند اما این 
کار انجام نشده است. نکته بعدی مربوط به شبکه سودجوها است که آن ها به دنبال 
منافع شخصی خود هستند و نمی گذارند قیمت ها پایین بیاید. به همین دلیل در این 
موضوع نیازمند یک وزیر مقتدر هستیم تا بتواند با سیاست های دقیق این شبکه ها 

را تضعیف کرده و نگذارد قیمت ها افزایش یابد. 
وی مطــرح کرد: برخی از وزارتخانه ها مانند وزارت امور خارجه خوب کار 
کردند و آقای امیرعبداللهیان توانسته مواضع دولت و جمهوری اسلامی را محکم 
حفظ و از آن دفاع کند. او ارتباطات خوبی با کشورهای مختلف برقرار کرده و رفت 
و آمدهای بسیاری داشته که نقطه مثبتی در کارنامه او ثبت شده است. بنابراین اگر 
دولت بتواند در زمینه هایی که ضعف وجود داردر، فکر جدی داشته باشد و سعی 
کند گرانی را حل و درآمد و هزینه مردم را جور کند، می تواند یک دولت موفق و 
قوی نامیده شود. اسدالله بادامچیان درباره نحوه تعامل دولت و مجلس در طول یک 
سال گذشته و اینکه اگر این تعامل کافی نیست چه راهکارهایی برای بهبود آن وجود 
دارد، گفت: این سوال را باید نمایندگان مجلس جواب دهند و نمی خواهم خیلی 
وارد این موضوع شوم. بنده معتقدم که باید این روابط تقویت شود و اعتقاد دارم که 
مجلس نیاز به تحول دارد تا ذهنیت های گروه هایی که در آن وجود دارد، تغییر کند 
تا بتوانند یک کار قوی و با برنامه را پیگیری کنند. در مجموع عملکرد مجلس خوب 
است نه اینکه بگوییم مجلس مفیدی برای نظام نیست نه! اما امیدواریم نمایندگان 

در مدت دو سال باقی مانده بتوانند یک کار جدی انجام دهند. 
بادامچیان در پاسخ به این سوال که نمره شما به عملکرد کابینه آقای رئیسی 
چند است، گفت: اهل نمره دادن نیستم و این کار را مفید نمی دانم. چون هر وزیر 
دولت یک سبکی دارد و بخش های گوناگون آن با هم فرق دارد و نمی توان نمره 
داد.  دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در پاسخ به این سوال که راهکار شما برای آنکه 
عملکرد دولت در سال های آینده نسبت به امروز بهتر شود چیست، گفت: دولت 
باید از نظریات صاحب نظران، کارشناسان تجربه آموخته و مدیران کارآمد استفاده 
کند که در صورت استفاده از آنان می تواند مشکلات را حل کند. بنابراین مشکل 
در اینجاست. در گذشته، شاه سلطان حسین هم وضعیت کشور را به هم ریخت و 
نادرشاه توانست ایران را با همان موقعیت و وضعیتی که وجود داشت، به صورت 

یک قدرت عظیم در بیاورد.  
وی افزود: اگر ما وزیر قوی نگذاریم، وضعیت به همین شکل خواهد ماند. 
به همین دلیل اگر از وزیر مقتدر، با برنامه و خستگی ناپذیر استفاده کنند قطعا موثر 
خواهد بود و کارها پیش خواهد رفت. اما متاسفانه برخی از دوستان حاضر نیستند 
غیر از دوســتان خود از نظریات دیگرانی که تجربه کامل دارند، اســتفاده کنند. به 
همین دلیل افراد شایسته ای که به دنبال مقام و جایگاه نیستند، طبیعتا از این جایگاه ها 
محروم می مانند. بنابراین می شود با همفکری، همدلی و دست در دست همدیگر، 

این مسائل و مشکلات را حل کرد.

بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه اسلامی:

برخی حاضر نیستند غیر از دوستان 
خود از نظریات دیگران، استفاده کنند

سرویس سیاســی- محمدحسن آصفری 
گفت: عملکرد دســتگاه دیپلماسی در مذاکرات 
می توانســت بهتر از این باشــد و می شــد شاهد 

مذاکراتی محکم تر باشیم.
یک ســال از انتخاب ســید ابراهیم رئیسی 
می گــذرد و حدود ۱۰ماه از شــروع به کار دولت 
ســیزدهم. به این بهانه بد نیست ارزیابی ای کلی از 
عملکرد دستگاه دیپلماسی دولت سیزدهم داشته 

باشیم.
محمدحســن آصفری، نماینــده مجلس و 
تحلیلگر مسائل سیاست خارجی، درباره عملکرد 
دستگاه دیپلماسی دولت سیزدهم به »فردا« گفت: 
»عملکرد دســتگاه دیپلماســی دولت در مجموع 
مثبت ارزیابی می شود به جز در بحث مذاکرات که 

می توانســتیم بهتر عمل کنیم و تا اینجای کار هنوز 
نتیجه لازم به دست نیامده است اما به هر روی در ابعاد 
دیگر دولت توانست اقدامات خوبی داشته باشد؛ از 
جمله آنکه در دولت سیزدهم ارتباطات منطقه ای 
گســترش یافت و دولت توانســت با کشورهای 
همســایه ارتباطات خوبی بگیــرد؛ موضوعی که 
در دولت گذشــته به هیچ وجه شاهدش نبودیم و 
دولت های یازدهم و دوازدهم همه توجه شــان به 
کشــورهای غربی بود و هیچ ایده ای جز ارتباط با 

غربی ها نداشتند«.
او ادامه داد: »دولت کنونی در حوزه شرق آسیا 
هــم اقدامات خوبی انجام داد و عضویت ایران در 
پیمان شــانگهای یک دستاورد بزرگ بود یا انعقاد 
پیمان های راهبردی بلندمدت که بسیار مهم است.«.

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی همچنین 
بیان کرد: »متأسفانه دولت قبل همه چیز را به برجام 
گــره زده بود و به یاد داریم که رئیس جمهور وقت 
می گفت که آب خــوردن مردم هم در گرو برجام 
اســت. دولت کنونی این نگاه را کنار گذاشــت و 
اقتصــاد داخلی را به برجــام گره نزد«. آصفری در 
پایان گفت: »البته باید گفت که عملکرد دســتگاه 
دیپلماسی در مذاکرات می توانست بهتر از این باشد 
و می شــد شاهد مذاکراتی محکم تر باشیم. به نظر 
می رسد که دولت در حوزه مذاکرات برنامه دقیقی 
نداشت و با علم به آنکه زیاده خواهی های غربی ها با 
محور آمریکا باعث ایجاد مشکلات زیادی در مسیر 
به نتیجه رسیدن مذاکرات شد اما در عین حال ما هم 
می توانستیم به شیوه بهتری مذاکرات را پیش ببریم«.
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